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Betreft: Verslag vergadering ROW/DEL van 14 april 2022 

  
 
VERSLAG 
 

 
Verslag van het Deskundigenoverleg Etikettering Levensmiddelen van het 
Regulier Overleg Warenwet op 14 april 2022 Bij ZZIIN te Den Haag. 
 
Aanvang: 10:00 uur 

 
AANWEZIGEN 

-------------------------------------------------------------------------------------------- 
Voorzitter:   hr B. Breedveld 
Secretariaat:  mw T. de Haas  
 
Hr. S. Baljé (VWS) 
Mw. P. Boon (RIVM) 
Mw W. Colijn (NBOV) 
Hr. J. Eliëns (NVWA) 
Mw N. Emmerik (VWS) 
Mw. C. ter Haar (VBZ) 
Hr. J. Gerritsen (NZO) 
Mw. F. Hiemstra (Proveg) 
Mw. A. Hoogeveen (VWS) 
Mw. M. Kneppers (FNLI) 
Mw. N. Kregting (Jumbo) 
Mw L. Matena (Nepluvi) 
Hr. R. van der Ploeg (Samenwerkende gezondheidsfondsen) 
Mw. N. Quaedvlieg (GroentenFruit Huis) 
Hr. H. Rang (VWS) 
Hr J. Rijk (KNS) 
Hr. J. Rommerts (NMI) 
Mw. I. Roosenbrand (CBL) 
Hr. R. Siteur (AH) 
Mw N. Vervaet (MVO) 
Mw. W. van der Vossen (Voedingscentrum) 
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1. Voorstelronde en vaststelling agenda 
De voorzitter opent de vergadering en heet iedereen welkom. Er volgt een voorstelronde waarna 
de agenda ongewijzigd wordt vastgesteld. 
 

2. Mededelingen 
Baljé stelt zich kort voor als het nieuwe MT-lid van directie Voeding, Gezondheidsbescherming en 
Preventie bij VWS. 
 

3. Nettohoeveelheid van niet-eetbare kaascoating 
Rommerts licht dit agendapunt toe. Op voorverpakte producten staat een netto hoeveelheid 
vermeld. Dit moet in overeenstemming zijn met de hoeveelheid product in de voorverpakking. 
Wanneer er bij de vermelding een e-teken staat beoordeelt NMI meetinstrumenten en –methode, 
en de wijze van controle door de verpakker. Bij de meeste producten is het onderscheid tussen 
product en verpakking direct duidelijk. Verpakking is alles dat bedoeld is om over te blijven na 
het consumeren van het product, uitgezonderd van nature aanwezige onderdelen die niet 
geconsumeerd worden. Specifiek voor kaas betekent dit dat kaaskorst en eventuele intentionele 
schimmelvorming wel tot het product behoren maar niet-eetbare kaaskorstbedekkingen niet. 
Rang vult aan dat na overleg met NMI en NVWA het standpunt van VWS is dat niet-eetbare 
kaascoating niet gezien kan worden als onderdeel van het product. Hij ziet dat dit praktische 
(meet)problemen kan geven en verwacht dat verpakkers en het NMI daar goed uit kunnen 
komen. 
De voorzitter vraagt of dit ook geldt voor niet voorverpakte kaas bij de kaasboer. Rommerts 
antwoordt dat de klant bij de kaasboer zelf aan kan geven of hij het eens is met de 
meetmethode, en er dan is sprake van een gelijkwaardige handelstransactie. Bij voorverpakte 
kaas is dit niet het geval. 
Gerritsen merkt op dat de Europese zuivelkoepel 3 jaar geleden een inventarisatie gedaan heeft 
waaruit bleek dat meerdere landen de coating wel tot het netto gewicht rekenen. Daarnaast geeft 
hij aan dat de coating onlosmakelijk is van de kaas, en dat de hoeveelheid aangebrachte coating 
niet gestandaardiseerd is. Dit gaat op zicht. De hoeveelheid coating is daardoor moeilijk te 
bepalen. Kneppers geeft aan dat het lastig is voor internationale handel als dit standpunt niet 
afgestemd wordt. Rommerts antwoordt dat NMI ook internationaal geïnventariseerd heeft met 
een ander resultaat dan de zuivelkoepel. Afgesproken wordt dat NMI nogmaals navraag gaat 
doen. 
Tot slot geeft Gerritsen aan dat het voor leden die veel kaas produceren lastig is dat voorverpakte 
kaas anders gewogen moet worden dan kaas voor de losse verkoop. Rommerts stelt dat hier 
oplossingen voor zijn. Rang vat samen dat deze uitspraak zorgt voor een aantal praktische 
problemen, die overleg vergen tussen de zuivelsector, verpakkers, supermarkten en NMI. De 
voorzitter sluit dit agendapunt. 
 

4. FIC-survey in het kader van de Farm to Fork strategie 
Emmerik legt uit dat Farm to Fork nu enige jaren loopt, en er voorstellen liggen om enkele delen 
van de etiketteringsverordening 1169/2011 aan te passen. Enige tijd geleden deed de Europese 
Commissie een inception impact assessment. De input hieruit heeft geleid tot twee consultaties; 
een publieke consultatie en een gerichte consultatie aan de lidstaten. Nederland heeft gereageerd 
op de laatste. Deze omvatte de onderwerpen herkomstetikettering, alcoholetikettering, 
voedselkeuzelogo en houdbaarheidsdata. Behalve voor alcoholetikettering dat nieuw is 
toegevoegd was de Nederlandse reactie gelijk aan de input destijds op de inception impact 
assessment. Veel vragen betroffen economische aspecten, wat lastig was omdat veel voorstellen 
nog niet zijn uitgewerkt. Quaedvlieg vraagt of VWS hierbij hulp had kunnen vragen aan het 
bedrijfsleven. Emmerik antwoordt dat dit niet kon omdat de vragen specifiek aan de overheid 
gericht waren. Er is wel afgestemd met de NVWA. Van der Vossen is benieuwd naar de verdere 
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planning. Emmerik geeft aan dat in principe dit jaar de resultaten uit de consultaties bekend 
worden en begin volgend jaar discussies met lidstaten hierover plaatvinden. Ervaring leert dat 
verdere planning moeilijk te overzien is. Het kan zijn dat onderwerpen waar meer discussie over 
is langer duren. Vervaet zou graag stukken met de inhoudelijke reactie zien. Emmerik antwoordt 
dat ze deze nog niet heeft. De voorzitter rondt dit agendapunt af. 
 

5. Update Nutri-Score 
Hoogeveen vertelt dat zij dit dossier recent heeft overgenomen van Inge Stoelhorst. In het 
Preventieakkoord is vastgelegd dat er een nieuw voedselkeuzelogo in Nederland ingevoerd wordt. 
In 2019 is gekozen voor Nutri-Score, op voorwaarde dat het beter aansluit bij de Richtlijnen 
gezonde voeding. Omdat NutriScore in andere lidstaten al in gebruik is, werd hiervoor 
samenwerking aangegaan en zijn een internationale stuurgroep en wetenschappelijk comité 
opgericht. Dit comité is momenteel bezig met de herziening van het algoritme van Nutri-Score. 
Dit is ingewikkeld en duurt langer dan verwacht, de resultaten zijn er waarschijnlijk voor de 
zomer. Deze worden voorgelegd aan de Gezondheidsraad en daarna zal in de tweede helft van 
2022 verdere besluitvorming volgen. Ondertussen wordt de implementatie zoveel mogelijk 
voorbereid. Er wordt een publiekscampagne opgezet en een website voor bedrijven die zich willen 
aanmelden voor Nutri-Score. Dit is voor de zomer in concept afgerond. Het wetgevingsproces 
loopt ook. De benodigde wijzigingen in het Warenwetbesluit informatie levensmiddelen (WIL) zijn 
voorgelegd aan de Ministerraad. Daarna moet het langs de Raad van State en kan voor de zomer 
publicatie volgen. De Warenwetregeling ligt op dit moment ter notificatie in Brussel. 
 
Van der Ploeg vraagt of de Gezondheidsraad in haar reflectie naast de Richtlijnen gezonde 
voeding ook de Schijf van Vijf meeneemt. Hoogeveen antwoordt dat dit niet uitgevraagd is maar 
dat de verwachting is dat GR hier wel naar kijkt. Roosenbrand wil graag weten of bedrijven naast 
de website ook bij een instantie terecht kunnen met vragen. Hoogeveen hoopt dat de website 
duidelijk genoeg zal zijn maar geeft aan dat er in het begin ook een contactpunt zal zijn. Eliëns 
vraagt of voor het logo naast de nationale wetgeving ook de 1169/2011 aangepast moet worden. 
Hoogeveen antwoordt dat de Europese Commissie zelf ook kijkt naar de introductie van een 
verplicht voedselkeuzelogo. Deze zal in de 1169 worden verankerd. VWS heeft besloten om hier 
niet op te wachten. Kneppers vraagt wanneer er meer bekend is over het Europese logo. 
Emmerik geeft aan in principe eind dit jaar met de resultaten van de twee consultaties. 
Quaedvlieg vraagt wat VWS verwacht van het gebruik van NutriScore. Hoogeveen verwacht dat 
het veel gebruikt zal worden maar verwijst naar FNLI en CBL om hier meer over te kunnen 
zeggen. Roosenbrand signaleert een probleem; Producenten moeten bij deelname aan Nutri-
Score het logo op al hun producten, ook huismerkproducten, voeren. Italië is tegen het invoeren 
van Nutri-Score. Italiaanse producten, zoals Parmigiano, krijgen een privaat keurmerk en dit 
wordt niet afgegeven als de producent ook Nutri-Score gebruikt. Hoogeveen is op de hoogte 
hiervan. Dit punt zal in de internationale stuurgroep worden besproken maar ze verwacht dat 
overheden weinig hiertegen kunnen doen omdat het private afspraken betreft. 
De voorzitter sluit dit agendapunt. 
 

6. Waarschuwingsetiket vlees 
De wijziging van artikel 4a van het Warenwetbesluit Bereiding en behandeling van 
levensmiddelen (waarschuwingsetiket pluimveevlees) is eerder uitgebreid besproken in het ROW. 
Momenteel ligt deze ter notificatie in Brussel. De verwachting is dat de wijziging goedgekeurd 
wordt in juni en in juli van kracht wordt. De industrie heeft gevraagd of het waarschuwingsetiket 
ook gebruikt kan worden op andere vleesproducten. Dit zou dan gaan om een vrijwillige 
vermelding. Emmerik is de mogelijkheden hiertoe aan het onderzoeken, waarna een gesprek met 
de sector gepland wordt om dit verder te bespreken. 
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Kregting geeft aan dat de overgangstermijn erg kort is en vraagt of er al met de nieuwe etiketten 
gestart kan wordt vóór juli. Emmerik antwoordt dat dit kan. Ze beaamt dat de overgangstermijn 
kort is, maar dat al lange tijd bekend is dat de wijziging eraan komt. Roosenbrand zegt dat dit 
klopt, maar dat zo’n korte overgangstermijn wel problematisch is voor producenten. Nu moeten 
de gewijzigde etiketten al geproduceerd worden vóór de wetswijziging officieel is. Zij verzoekt het 
ministerie hier in het vervolg rekening mee te houden. Quaedvlieg en Ter Haar ondersteunen dit 
verzoek. Emmerik neemt het mee. De voorzitter sluit dit agendapunt. 
 

7. Rondvraag 
De voorzitter vraagt of er nog inbreng is voor de rondvraag. Vervaet stipt aan dat er tijdelijk 
etiketteringsregels aangepast zijn vanwege de huidige schaarste van zonnebloemolie. Dit maakt 
samenstellingsveranderingen in producten noodzakelijk. Kneppers meldt dat de aanpassingen op 
de NVWA site gepubliceerd zijn. Ter Haar geeft aan dat sommige producenten vele etiketten 
ineens aan moeten passen en vraagt om een snelle procedure met goedkeuring van nieuwe 
etiketten. Kregting antwoordt dat er een versneld proces is ingericht, maar waarschuwt hierbij 
dat het belangrijk is dat producenten geen wijzigingen doen zonder dat de producteigenaar 
hiervan op de hoogte is. 
 
Kneppers heeft vernomen dat er wijzigingen aan het Handboek etikettering van de NVWA 
aankomen en vraagt of de sector hier informatie over kan krijgen. Emmerik antwoordt dat de 
wijzigingen tevoren aan het ROW/DEL gestuurd worden. 
 
De voorzitter sluit de vergadering om 10:56. 
 
 
De secretaris,   
 
T.E.J. de Haas 


